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The paper considers the modeling of the cosmic ray (CR) particle transport through the Earth's atmosphere using the RUSCOSMICS model. Primary CR consist of protons by almost 90%, the remaining 10% are mainly helium nuclei, heavier nuclei and electrons (less than 1%).  Therefore, the model primary particle generator is defined as a source of protons and helium nuclei with differential energy spectra corresponding to the galactic CR (GCR) spectra. Atmospheric parameters are defined with the NRLMSISE-00 model, the geometry is used in a "flat" approximation with a height boundary of 100 km, while the sensitive volumes are determined in increments of 1 km. 
As a result, information is collected on the angular distributions of secondary CR with different values of the lower energy threshold depending on the type of particle (protons E1p>5 MeV and E2p>30 MeV, electrons E1e>0.2 MeV and E2e>5 MeV and muons E1µ >15 MeV and E2µ >100 MeV). These thresholds are determined based on the parameters of the detector used to register the ionizing component in the regular balloon monitoring of CR conducted by the S.N. Vernov Laboratory of Solar Physics and Cosmic Rays of the Russian Academy of Sciences (LPI RAS). The resulting angular distributions are planned to be used in the interpretation of the data obtained during this monitoring.
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В работе рассматривается моделирование прохождения частиц космических лучей (КЛ) через атмосферу Земли при помощи модели RUSCOSMICS. Первичные КЛ почти на 90% состоят из протонов, остальные 10% — это в основном ядра гелия, более тяжелые ядра и электроны (менее 1%).  Поэтому модельный первичный источник частиц определяется как источник протонов и ядер гелия с дифференциальными энергетическими спектрами, соответствующими спектрам галактических КЛ (ГКЛ). Параметры атмосферы задаются при помощи модели NRLMSISE-00, геометрия используется в «плоском» приближении высотой 100 км, при этом с шагом 1 км определены детектирующие объемы. 
В качестве получаемого результата собирается информация об угловых распределениях вторичных КЛ с различными значениями нижнего порога по энергии в зависимости от типа частицы (протоны E1p>5 МэВ и E2p>30 МэВ, электроны E1e>0.2 МэВ и E2e>5 МэВ и мюоны E1µ>15 МэВ и E2µ>100 МэВ). Эти пороги определяются, исходя из параметров детектора, используемого для регистрации ионизирующей компоненты в регулярном баллонном мониторинге КЛ, проводимом Лабораторией Физики Солнца и космических лучей им. С.Н. Вернова ФИАН. Получаемые угловые распределения планируется использовать в интерпретации получаемых во время этого мониторинга данных.

